



What a pleasure to bring you a good news story of Saskatchewan's iconic Bell Barn—the historic round stone horse barn that was on our Top Ten Endangered Places List not so long ago. Several attempts over the years to reverse the century-plus structure's decline, suffered through decades of neglect, have continually run up against private property issues. This time, key players developed a compelling case for saving the barn not just as an architectural marvel, but also as a means for interpreting a fascinating part of the province's agricultural heritage. This meant having to relocate it to a publicly owned site.

Frank Korvemaker, the force behind the project, took a long time to accept relocation over in-situ reconstruction. He described it to me as “a last case scenario, such as an impending river flooding or the construction of a new highway that was basically beyond our control.” To combat Mother Nature's ravages, over \$1 million of funding had to be raised. And the intrepid community of Indian Head, with a population of only a few thousand, got the job done. Turn to page 4 for “Barn Raisers—Heritage and the Art of Fundraising.”

Our second feature looks at the results of the University of Waterloo's extensive study of 32 of Ontario's oldest heritage conservation districts to find out if their designation has proven to be effective in protecting and enhancing the special character of historic neighbourhoods or commercial areas. The results are in and the news is good. “Heritage Conservation Districts Work: Proof at Last” begins on page 16.

On a less positive note, we've turned to the latest news facing rural churches in the Maritimes in Endangered Places. In Nova Scotia a modest wooden church has been dismantled and sold to the U.S.; while in Newfoundland, it's about preventing the demolition of Portugal Cove-St. Philip's church by the sea. In both cases, it's about the irreplaceable loss of heritage. Turn to page 28 for the full story.

Correction:

In “HCF 2009 – Worst Losses List,” (Vol. XII, No. 2, 2009), the entry for the Violet Clark Building states that the owner, Armour Group of Halifax, demolished the building after unearthing a clerical error in its registration “that resulted in the loss of its heritage status.” It should state “that resulted in a court ruling entitling Armour to declare that it had not been registered as a Heritage Property under the provincial Act.”

Quel plaisir de vous présenter la bonne nouvelle sur l'emblématique grange Bell de la Saskatchewan! Il n'y a pas si longtemps, cette grange ronde en pierre figurait à notre Palmarès des 10 sites les plus menacés. Depuis des années, toutes les tentatives de parer au déclin de la structure plus que centenaire victime de négligence s'étaient butées sur des problèmes de droits de propriété. Cette fois-ci, les principaux acteurs ont réussi à convaincre qu'il fallait sauver la grange non seulement à titre de merveille architecturale, mais aussi comme moyen d'interpréter un aspect fascinant du patrimoine agricole de la province. À la clé, il fallait la déplacer sur un site public.

Frank Korvemaker, l'animateur du projet, a mis du temps à accepter le déménagement par opposition à une reconstruction sur place. Il m'a confié que c'était à son avis une « solution du dernier ressort, comme s'il y avait menace d'inondation ou construction d'une nouvelle route – un événement hors de notre contrôle ». Pour pallier les ravages des intempéries, il a fallu réunir plus de 1 million de dollars. L'intrépide collectivité d'Indian Head, forte d'à peine quelques milliers d'âmes, a réussi le tour de force. Voyez en page 10 : « Au service d'une grange patrimoniale : l'art de la levée de fonds ».

Notre deuxième grand reportage porte sur la vaste étude menée par l'Université de Waterloo sur 32 des plus anciens districts de conservation du patrimoine en Ontario. Elle devait déterminer si leur désignation avait été efficace pour protéger et mettre en valeur le caractère particulier de leurs quartiers résidentiels ou commerciaux historiques. Les résultats sont probants et positifs. Lisez en page 22 « Districts de conservation du patrimoine : La preuve est faite ».

Sous la rubrique Sites menacés, les dernières nouvelles des églises rurales des Maritimes sont moins réjouissantes. En Nouvelle-Écosse, une modeste église en bois a été démontée et vendue aux États-Unis. À Terre-Neuve-et-Labrador, il s'agit de prévenir la démolition d'une église en bord de mer à Portugal Cove-St. Philip's. Dans les deux cas, l'enjeu est un patrimoine irremplaçable. Les détails se trouvent en page 29.

